
حاشیهچهره

پولاد امین – شــهروند| دو هفته بیشتر به پایان 
مهلت دو ماهه وزیر ارشاد به رئیس سازمان سینمایی 
مبنی بر بسته شدن پرونده فیلم های توقیفی باقی نمانده 
و در این میان به جز چند فیلــم چون مادر قلب اتمی، 
زادبــوم، بلوک 2 خروجی 9، پری ناز، صد ســال به این 
سال ها و خانه دختر که از ابتدا نیز بلاتکلیف بودن شان 
محل سوال بود، کاری قابل اشــاره درباره یک سری از 
فیلم های بحث انگیز و البته ارزشمند به انجام نرسیده 
است که تازه این دو فیلم آخری فقط و فقط بنا به ادعای 
سازندگان شــان رفع توقیف شــده اند و در اطلاعیه ها 
و بیانیه های رســمی ارشــاد به این قضیه اشاره نشده 
اســت. به این دلیل هم هست که انتظار می رود کم کم 
سروصدای کارگردانانی که در این مدت یک ماه و اندی 
باری از دوش شان برداشته نشده و تکلیف فیلم بلاتکلیف 
مانده شان روشن نشده است، دربیاید که به نظر می رسد 
حق هم با آنها باشد. هرچه باشد، در همین روزها تکلیف 
کابینه یازدهم روشن شده و کابینه ای جدید پشت میز 
مستقر خواهد شد و بنابراین انجام وعده های داده شده 
کمترین انتظاری است که از مدیران فرهنگی می رود؛ 
حتی اگر شنیده ها و شایعات حاکی از ابقای وزرایی چون 

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی باشد.
صحبت های روز گذشــته عبدالرضــا کاهانی را در 
اینستاگرامش در همین راستا می توان ارزیابی کرد. او 
که دو فیلم بلاتکلیف به نام های ارادتمند؛ نازنین، بهاره 
و تینا و وقت داریم حالا دارد، روز گذشته ضمن یادآوری 
گفته های وزیر ارشاد که عنوان کرده بود در مدت دو ماه 
باید پرونده فیلم های توقیفی بســته شود، با کنایه ای 
آشکار خطاب به وزیر عنوان کرده بود: »وفای به عهد از 

صفات بارز ایشان بود. خدا قوت...«
آنچه صحبت هــای رضا کاهانی را زهردار تر نشــان 
می دهد، صحبت های حســن آقا کریمی، مدیر تولید 
آخرین ســاخته کیانوش عیاری بود که عنوان داشت 
کاناپه اصلا در شورای فیلم های توقیفی بازبینی نشده، 
چون تصمیم گیری در مورد اکران آن در اختیار وزارت 
ارشاد نیست و دوســتان گفتند درباره نمایش آن فعلا 

صحبت نکنید. درواقع مدیران ارشــاد به ما گفتند که 
اجازه نمایش این فیلم سینمایی در اختیار آنها نیست 
و دســتوری از بالا آمــده تا فعلا این فیلــم به نمایش 
درنیاید. درواقع این سینماگر با این گفته ها خاطرنشان 
کرد که تصمیم گیــری درباره برخــی فیلم ها چون 
کاناپه، رستاخیز، آشــغال های دوست داشتنی و شاید 
خیابان های آرام از اختیار وزارت ارشــاد خارج است و 
بنابراین ارشــاد قطعا نخواهد توانست در ضرب الاجل 
زمانی وزیر به وعده اش مبنی بر تعیین تکلیف فیلم های 

بلاتکلیف عمل کند. 
فراموش نکرده ایم روزهایی را که کیانوش عیاری پس 
از توقیف فیلم خانه پدری، فیلم کاناپه را به سی وپنجمین 
جشنواره فیلم فجر ارایه داد. عماد افروغ یکی از اعضای 
هیأت انتخاب، اعلام کرد که کاناپه فیلم بســیار خوبی 
اســت، اما باید در مــورد اســتفاده از کلاه گیس برای 
بازیگران زن آن مراجع تقلید، فتواهایی را صادر کنند. 
چند ماه پس از عدم راهیابی فیلم کاناپه به جشنواره فجر 
که با واکنش کیانوش عیاری هم مواجه شد، سیدرضا 

صالحی، وزیر فرهنگ و ارشــاد اسلامی، دستور داد که 
سازمان سینمایی تکلیف بسیاری از فیلم های توقیفی را 
مشخص کند. در هفته های گذشته و پس از برگزاری 
جلسات شــورای بازبینی فیلم های توقیفی، برخی از 
آثار توقیفی نظیر خانه دختر، پریناز، بلوک 9 خروجی 
2 و صد سال به این ســال ها توانستند مجوزهای لازم 
برای نمایش در سینماهای کشور را دریافت کنند؛ ولی 
خبری از فیلم هایی چون کاناپه، رستاخیز، آشغال های 
دوست داشتنی و چند فیلم دیگر نشــد )درباره اغلب 
فیلم های بلاتکلیف در روزنامه فردا مروری کامل منتشر 
خواهد شد(؛ تا این انتظار ایجاد شود که انتقاد سازندگان 
آثار مشکل دار در روزهای آتی به حداکثر خواهد رسید. 
شــاید به همین دلیل هم باشــد که محمداسماعیل 
سعیدی، نماینده مجلس و از اعضای کمیسیون فرهنگی 
مجلس در روزهای اخیر عنوان کــرده که نمی توان از 
هنرمندان توقع داشت که نسبت به توقیف و هدر رفت 

هزینه های مادی و معنوی شان ساکت بمانند.
این نماینده با بیــان این نکته که یکی از چالش های 

پیش روی ارشــاد در دولت چگونگی مواجهه با بخش 
هنر خواهد بود، گفته که تعیین چارچوب و شفافیت 
رویکرد فرهنگی برای دولت جدید یکی از ضرورت هایی 
اســت که وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی باید تکلیف 
آن را مشــخص کند. عرض و طول هنر در کشــور ما 
مشخص نیست و همین مسأله بین هنرمندان و ممیزان 
اصطکاک و چالش آفرینی می کند. محمداســماعیل 
سعیدی عقیده دارد باید چارچوب های مشخصی برای 
هنرمندان وجود داشته باشــد: مسئولان تصمیم ساز 
بخش فرهنگ کشور باید با دعوت و همفکری از اهالی 
هنر چارچوبی مناســب برای هنر این مملکت تعیین 
تکلیف کنند. اگر چارچوب ها و ســاختار هنری کشور 
برای هنرمندان مشخص باشــد، می توان از آنها انتظار 
داشت که در این مسیر گام بردارند و پروانه های ساخت و 
مجوزهای آثار نمایشی و سینمایی نیز باید در این راستا 
صادر شود. سعیدی در ادامه تأکید می کند که با تصویب 
چارچوب های مشخص دیگر نمی توان با آثار هنرمندان 
به شکل سلیقه ای برخورد کرد: نباید از هنرمندان انتظار 
داشت که وقتی چارچوب ها مشخص نیست و مجوز و 
پروانه ساخت می گیرند نسبت به توقیف و به هدر رفتن 
هزینه های مادی و معنوی ساکت بمانند. تعریف شفاف 
از هنر و آثار هنری باید پس از مشــورت با هنرمندان 
به تصویب کمیســیون فرهنگی یا شورایعالی انقلاب 
فرهنگی برسد تا با هنرمندان به شکل سلیقه ای برخورد 

نشود.
صحبت هایی که اگر مورد توجه قرار گیرد، قطعا در 
سال های آتی نشــانی از این همه فیلم توقیفی در کار 
نخواهد بود. هر چه باشد سینماگران به عنوان اهالی این 
جامعه و افرادی که اگر عرف و خط قرمزهای شرعی را 
بیشتر از مدیران ندانند، کمتر هم نمی دانند، در صورتی 
که چارچوب مشــخصی پیش روی شــان باشد، خود 
شناخت لازم برای خط قرمزها را دارند و می توانند آثاری 
را روانه پرده سینماها کنند که نه مشکلی برای خودشان 
و نه برای سیستم ایجاد کند. این تمام چیزی است که در 

این مورد می توان گفت. 
  شمارش معکوس 

برای معرفی کارگردان جیمز باند
یان دیمانژ کارگردان فرانسوی فیلم تحسین شده 
»71« در فهرســت نهایی کارگردانــان احتمالی 
فیلم بعدی »جیمز باند« پیشتاز است. دنی ویلنوو 
کارگردان کانادایی دو فیلم »ورود« و »سیکاریو« و 
دیوید مکنزی سازنده فیلم وسترن »اگر از آسمان 
سنگ هم ببارد« گزینه های بعدی برای کارگردانی 
دنباله جدید این مجموعه جاسوســی پرطرفدار 
هســتند. این دو فیلمســاز با آخرین ساخته های 

بلندشان در رقابت اسکار 2017 حضور داشتند.
همان طور که پیشــتر هم به نقــل از منابع آگاه 
اعلام شد بازگشت دنیل کریگ در نقش مامور 007 
تقریبا قطعی شده است. به این ترتیب، کریگ برای 
پنجمین بار نقش باند را بر پرده سینما ایفا خواهد 
کرد و این درحالی است که بازیگر 49ساله انگلیسی 
بعد از اکران »اسپکتر« در یکی از مصاحبه هایش گفته 
بود: »ترجیح می دهم این لیوان را بشکنم و رگ هر دو 
دستم را بزنم تا این که باز هم نقش جیمز باند را بازی 
کنم.« او در ادامه حرفش اضافه کرده بود: »تنها کاری 
که می خواهم انجام بدهم، جدایی از این مجموعه 
است، چون در این لحظه به ته خط رسیده ام.« کریگ 
همچنین پیشاپیش تأکید کرده بود؛ اگر به هر دلیلی 
در آینده زیر حرفش بزند و دوباره نقش جیمز باند را 

بازی کند، »فقط به خاطر پول« خواهد بود.

  جی . کی . رولینگ 
پردرآمدترین نویسنده  سال شد

 خالق »هری پاتر« با بازگشــت به این داســتان 
پرطرفدار به عنوان پردرآمدترین نویســنده  ســال 
2017 شناخته شد. بازگشــت رولینگ به جهان 
داســتانی جادوگری روی صحنه و پــرده نقره ای 
موجب شــد تا 9۵ میلیون دلار درآمد کسب کند و 
جیمز پترسون نویسنده پولساز آمریکایی را با درآمد 

۸7 میلیون دلاری به مکان دوم براند. 
بر مبنای فهرستی که فوربس درباره پول سازترین 
نویسندگان 2017 منتشــر کرده، رولینگ تقریبا 
یک دهه پس از این که از رتبه نخست فاصله گرفت، 
دوباره این جایگاه را کســب کرد.  در فهرستی که از 
درآمد نویســندگان تهیه شــده، همه انواع فروش 
کتاب از چاپی،  ای بوک و کتاب های شنیداری مورد 
توجه قرار گرفته و حتی درآمدهای تلویزیونی، فیلم 
و نمایش تئاتری نیز محاسبه شده  است.  رولینگ 
برمبنای این فهرســت در ســالی که به ۳1 ماه مه 
ختم شد، 9۵ میلیون دلار کسب کرد. این به معنی 
کسب پولی به میزان 1۸0دلار در دقیقه است. انتشار 
»هری پاتر و بچه نفرین شده« این موفقیت را برای 
رولینگ به همراه آورد. این کتاب که تابستان گذشته 
منتشر شد، در سه روز نخســت فروش اش تنها در 

بریتانیا ۶۸0 هزار نسخه فروش کرد.

دریچه اتفاق

یک روز پــس از گردهمایی و صــدور بیانیه ای 
توسط اهالی موسیقی در اعتراض به لغو کنسرت ها و 
انتشار نامه ای خطاب به رئیس جمهوری، شامگاه 12 
مردادماه از اجرای حامد زمانی در جشن امام رضا)ع( 
در مشهد ممانعت به عمل آمد. حامد زمانی دراین باره 
گفته: »این اتفاق با وجود همه هماهنگی ها و تلاش 
شبانه روزی تیم ما برای اجرای این برنامه درخور شأن 
مردم مشهد و امام رضا)ع( اتفاق افتاده است. پس از 
این تصمیم و ابلاغ آن به ما، بدون عذرخواهی و هیچ 
توضیحی، راهی تهران شدیم و متاسفانه این رویه در 

چنین روزی بسیار ناراحت کننده بود.«
زمانی درباره دلایل لغو ایــن برنامه، توضیح داد: 
»ابتدا به  دلیل محدودیت حضور ساز روی صحنه، 
طبق قرار اولیه قرار بود با سه کیبورد و لپ تاپ روی 
صحنه برویم. ســاعاتی پیش از اجرا از ما خواسته 

شــد فقط با یک کیبورد روی صحنه برویم؛ 
اما با توجه به تمرین هــا و تنظیم آثار، 

شرایط جوری بود که اجرا برای ما با 
یک کیبورد غیرممکــن بود. حتی 
اعضای گروه من بــه احترام نام امام 
رضا)ع( حاضر بودند در اتاقک هایی 

که کسی دید نداشت، ساز بزنند تا اجرا 
برگزار شود، ولی متاسفانه موافقت نشد و 

همان جا بود که من احساس کردم شیطنت هایی 
برای اجرانشدن این برنامه وجود دارد.« به گزارش 
ایسنا، زمانی افزود: »من هیچ لغو کنسرتی را تأیید 

نمی کنم، مخصوصا موســیقی هایی با فرم و 
محتــوای فاخر. ما برای حفظ شــأن و 
حرمت مکانی و زمانــی برنامه، یک 
هفته تمریــن کردیم تــا بتوانیم با 
تجهیزات دیجیتال و چند کیبورد، 
بدون ســازهای دیگــر گروهمان 
اجرا داشته باشــیم، ولی این رفتارها 
فقط نام مشهد را در کشور خراب می کند 
و بهانه به  دست معاندان ضدانقلاب خارج از کشور 
می دهد.« یک روز پیــش از این اتفاق، گردهمایی 
اهالی موسیقی در خانه موسیقی در اعتراض به لغو 

کنسرت ها برگزار شد و بیانیه این مراسم که در قالب 
نامه ای به رئیس جمهوری تهیه و تدوین شده بود، 
در اختیار رسانه ها قرار گرفت. در بخشی از این نامه 
خطاب به حسن روحانی گفته شده بود: »در آستانه 
تشکیل دولت دوازدهم، ما هنرمندان موسیقی تقاضا 
داریم برای تصدی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 
فردی آگاه، شجاع و مدافع حقوق هنرمندان را که 
دلسوز فرهنگ و هنر ملی ایران باشد، انتخاب کنید 
تا به تبع آن، مدیران کل ارشاد در شهرها و استان های 
کشور به سادگی و به سرعت تسلیم گروه های فشار 
و مخالفان فرهنگ و هنر نشوند. دولت باید پشتوانه 
محکمی برای مجوزهای صادره خود باشد و پس از 
صدور مجوز برای کنسرت ها یا هر برنامه دیگری تا 
پایان، پای کار بوده و از کیــان و حرمت مجوزهای 

صادرشده دفاع کند.«

خواننده »قلاده های طلا« هم نتوانست در مشهد به روی صحنه برود

این بار قرعه به نام حامد زمانی افتاد

پایانصفحهبندی:شروعصفحهبندی:زمانصفحهبندی:18/00- 17/30

بغض هایی به خاطر پدر بداخلاق 
سلطه جو و زورگو

گالری دار  و  لیلی گلســتان مترجم 
شناخته شده ایرانی به تازگی بر سکوی 
»تداکِس تهران« سخن هایی بی پرده راجع  
به زندگی شخصی اش گفت. او سخنانش را 
از دوران کودکی اش آغاز کرد و گفت: تمام 
کودکی و نوجوانی ام را با بغض صبحگاهی 
از خواب بیدار شدم. بعدها وقتی بزرگتر 
شــدم، فهمیدم که اینها به خاطر پدر 
بداخلاق، سلطه جو، تحقیرکننده و زورگو 
بود. کم کم درس خواندم و کار کردم. سرِ 
کار با شوهرم آشنا شدم، عاشقش شدم، 
با هم ازدواج کردیم و همچنان این نگاه 
ســلطه جویی که پدرم به همه داشت و 
به من هم داشــت، ادامه پیدا کرد و من 
نمی توانستم از زیر سایه این نگاه درآیم. 
بعد از گذشت 6سال از ازدواجم، از جایی 
متوجه شدم که منِ مادر با سه بچه ام یک 
طرفیم و شــوهرم یک مرد مجرد بدون 
هیچ تعهد و مسئولیتی، در طرف دیگر. 
پس تصمیم گرفتم که این رابطه را با تمام 

عشقی که به او داشتم پایان دهم.
گلستان ادامه داد: وقتی از شوهرم جدا 
شــدم، یک زن تنها بودم که پولی برای 
گذران زندگی نداشتم. پس تصمیم گرفتم 
گاراژ خانه مان را کتابفروشی کنم و بعد هم 

گالری گلستان را راه اندازی کردم. 
او افزود: من با مشکلات عدیده ای در 
زندگی مواجه بودم، ولی حالا جوان ها را 
می بینم که با کوچکترین مشکلات غُر 
می زنند. غیر از مرگ و مرض، همه چیز 
زندگی قابل حل است. من برادر نازنینم را 
در جنگ مزخرفِ عراق و آمریکا از دست 
دادم، مادرم بعد از مرگ برادرم خم به ابرو 
نیاورد و همیشه دلداری ام می داد تا ذره 
ذره آب شد و او هم رفت. رنج با ما عجین 
شده است، ولی ما باید صبوری کنیم. ما 
نباید از زندگی طلبکار باشیم. ما به زندگی 
بدهکاریم و باید از آن نگهداری کنیم و به 

آن بیفزاییم.

همینگوی شاعر می شود!
همینگوی  ارنست  ظاهرا  شهروند| 
علاوه بر روزنامه نگاری و رمان نویسی، 
شاعری را نیز به عنوان یکی از علایقش 
دنبال می کرده اســت. ایــن نکته را 
قصیده ای که ارنست همینگوی درباره 
ایتالیا ســروده و اکنون بعد از گذشت 
۷۰ سال در یک کتاب به چاپ می رسد، 

اثبات می کند.
هافینگتون پست در این مورد نوشته 
که قطعه شعری که ارنست همینگوی، 
نویسنده سرشناس برنده نوبل درباره 
ایتالیا نوشــته بود؛ اکنون در کتابی به 
نام همینگوی و ایتالیا: دورنماهای قرن 

بیستم منتشر شده است.
در ادامه این گزارش آمده اســت که 
9 ســال از نگارش کتاب زنگ ها برای 
که به صدا درمی آیند، گذشته بود که 
همینگوی برای دیدار از منطقه ای که 
در دوران جنگ جهانی در آن زخمی 
شــده بود، راهی ایتالیا شد و در آن جا 
طی اقامــت در دهکده کوچکی که در 
رمان وداع با اسلحه توصیفش آمده، 
قصیده ای ســرود که طی دهه های 
گذشته به فراموشی سپرده شده بود. 
این قطعه شعر حالا در کتابی با عنوان 
همینگوی و ایتالیــا: دورنماهای قرن 
بیستم از سوی انتشــارات دانشگاه 
فلوریدا برای نخســتین بار به چاپ 

رسیده است.
ارنســت میلر همینگوی، نویسنده 
و روزنامه نگار سرشــناس آمریکایی 
و برنــده  جایزه های نوبــل ادبیات و 
پولیتزر که آثاری چون وداع با اسلحه، 
همچنان  خورشــید  گمشده،  نسل 
می درخشد، مردان بدون زنان، برنده 
هیچ نمی برد و زنگ ها برای که به صدا 
درمی آیند را در کارنامه دارد، در اواخر 
عمر به دلیل ابتلا به افسردگی در  سال 
 ١96١ اقدام به خودکشی کرد اما موفق 
نشد. بعد از ســه هفته روان درمانی 
 همینگوی ســرانجام در خانه اش در 

آیداهو به زندگی اش پایان داد.

  

کاتکات

  کارگردان و تهیه کننده فیلم سینمایی »زمانی دیگر« به دلیل شرایط نامناسب اکران، از ادامه اکران این 
فیلم در گروه سینمایی »هنر و تجربه« انصراف داد

  شهردار آنتالیا اعلام کرد که در این شهر استودیوهای بزرگ فیلمسازی مانند هالیوود ساخته و آنتالیا به شهر 
سینمایی تبدیل می شود که در آن، افراد آموزش دیده برای صنعت سینمایی پرورش داده می شوند.

  نمایش روز عقیم به نویسندگی و کارگردانی حسین کیانی و با بازی رویا می رعلمی، فهیمه امََن زاده و 
شایسته ایرانی که در تماشاخانه خصوصی باران روی صحنه می رود  تا روز جمعه سوم شهریور روی صحنه خ

13شنبه 14 مرداد 1396 | سال پنجم | شماره 1189فرهنگ و ه�ن www.shahrvand-newspaper.ir  |  honar@shahrvand-newspaper.ir :ایمیل گروه فرهنگی |

داستان رفع توقیفی ها، وفای به عهد وزیر و بلاتکلیف های همچنان بلاتکلیف!

مهلت دو ماهه ارشاد رو به پایان است ...
 در شرایطی که اعلام شد تصمیم گیری در مورد اکران کاناپه در اختیار وزارت ارشاد نیست، رضا کاهانی با کنایه ای آشکار خطاب به وزیر عنوان کرد: 

خدا قوت... وفای به عهد از صفات بارز ایشان بود

خبر
شهروند| حسن فتحی کارگردان سریال »شهرزاد« 
با دفاع از فیلم »زیر سقف دودی« پوران درخشنده، از 
اشخاصی که برخی سینماگران را به سیاه نمایی متهم 
می کنند، انتقاد کرد. فتحی می گوید؛ سینماگران از 
دردهایی که در جامعه وجود دارد، اندوهگین می شوند 
و برای این کــه راهی برای حل مشــکلات جامعه به 
وجود بیاید، این مشــکلات را در قالب فیلم یا سریال 
نشان می دهند اما برخی توهم دارند و سینماگران را 
به سیاه نمایی متهم می کنند.  حسن فتحی با اشاره به 
این که طرح بسیاری از مسائل اجتماعی در عرصه هنر 
با واژه هایی همچون سیاه نمایی روبه  رو می شود، تأکید 
کرد: »متأسفم از این که هنوز این ذهنیت برای خیلی 
از مدیران و مسئولان در این مملکت جا نیفتاده که به 
خدا قسم هیچ فیلمی، هیچ خطری برای جامعه ندارد 
و خطراتی که یک جامعــه را تهدید می کنند، باید در 
زمینه های اقتصادی و اجتماعی جست وجو شوند. در 
واقع وظیفه فیلم ها فقط برملاکردن این خطرهاست 
و اساسا وظیفه ســینما،  تئاتر و ادبیات همین است تا 
آنچه را که در زیر لایه خاکستری جامعه اتفاق می افتد، 
نشان دهند، درحالی  که بعضی ها می خواهند چیزی 

دیده نشــود ولی اشــتباه می کنند؛ چراکه فیلم های 
ســینمایی در تمام جوامع نقش یــک یاری دهنده و 
مددکار را دارند تا مشــکلات آن جامعه دیده شود.« 
کارگردان سریال »شهرزاد« همچنین گفت: »به یاد 
دارم زمانی را که مسأله ایدز مطرح شد و در تلویزیون 
و جاهای دیگری  می گفتند هیچ حرفی زده نشود، اما 
نتیجه آن چه شــد؟ جز همین آمارهای بالایی که به 
صورت رسمی و غیررسمی از تعداد مبتلایان به ایدز 
می شــنویم؟ بنابراین نگفتــن و پنهان کردن، حکم 
همان میهمانخانه ای را دارد که آشــغال هایش را زیر 
فرش می زنند درصورتی که با پاک کردن مسأله به این 
شکل، خانه مان در طولانی  مدت بوی آشغال می گیرد.« 
فتحی با بیان این که اجازه داده شود حوزه های مختلف 
هنری ازجمله ســینما،  تئاتر و سریال  راجع به جامعه 
حرف بزنند، افــزود: »هنرمندانی کــه درباره جامعه 

حرف می زنند و متهم به سیاه نمایی می شوند، سیاه نما 
نیستند بلکه آدم هایی بسیار وطن پرست هستند و با 
کمال صداقت و عشق به مملکت خود می پردازند و از هر 
درد و غمی که این جامعه را نشانه می گیرد، اندوهگین 
می شوند و به امید این که با نشان دادن یک سری مسائل 
و مشــکلات جامعه راه حلی برای رفع آنها پیدا شود، 
فیلم می ســازند. این درحالی است که سخیف ترین 
و غیراخلاقی ترین رفتاری که در این سال ها گاهی از 
طرف بعضی ها دیده شده، این بوده است که این گروه 
از هنرمندان را به سیاه نمایی متهم می کنند و نمی دانم 
این چه تفکری است که عده ای چنین توهمی دارند.« 
کارگردان »کیفــر« در رابطه با تهمت هایی که برخی 
به ســینماگران می زنند، گفت: »آنهایی که بعضی از 
هنرمندان را به ســیاه نمایی متهم می کنند، یادشان 
نرود که همین هنرمندان اگر بیشتر از آنها به مملکت 

خود علاقه نداشــته باشند، کمتر علاقه مند نیستند. 
همه دوســت دارند یک جامعه  زیبــا ببینند و وقتی 
صبح از خانه هایشــان بیرون می روند، مردمی شاد با 
خیابان هایی زیبا را ببینند نــه این مردمی که اینطور 
عصبانی، خشمناک و افسرده هستند. پس اگر سینما، 
تئاتر و ادبیات حرفی می زند، با همین هدف است که ما 
جامعه ای سالم تر، مهربان تر و محترم تر داشته باشیم.« او 
در پایان با یادآوری جمله ای از علی حاتمی که می گفت، 
»نمی تواند گنجشک را عندلیب الدوله بنامد«، بیان کرد: 
»بپذیریم مشکلاتی در این جامعه هست و ما به عنوان 
افرادی بالغ باید با عقلانیت راجع به مسائل و مشکلات 
خود حرف بزنیم. به خدا قســم این سیاستِ از مردم، 
پنهان کــردن جواب خوبی نداده اســت و فقط باعث 
بی اعتمادی بیشتر مردم می شود. بگذارید هنرمندان 
درباره مسائل و مشــکلات صحبت کنند و حتی اگر 
مسئولان برای طرح برخی مســائل راحت نیستند، 
هنرمندان آنها را بازگو کنند، چون ما زخم های پنهان 
زیادی در جامعه داریم و اگر می خواهیم در آینده جامعه 
شاداب تری داشــته باشیم یا کمتر با گسست نسل ها 

روبه رو شویم، باید آنها را واکاوی کنیم.«

انتقادهای تند و تیز کارگردان »شهرزاد« به آنها که نگاه اجتماعی را سیاه نمایی می دانند 

رانده شدن وطن پرست ها با چوب سیاه نمایی
   حسن فتحی: به خدا قسم هیچ فیلمی برای جامعه خطرناک نیست


